

ACTA - CONSELL LOCAL D'IMMIGRACIÓ I INTERCULTURALITAT

**SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA CONSELL LOCAL D'IMMIGRACIÓ I
INTERCULTURALITAT EL DIA 19 DE SETEMBRE DE 2017**

En l'Hemicicle de la Casa Consistorial, Plaça de l'Ajuntament, sent les divuit hores del dia dinou de setembre de dos mil disset, sota la Presidència de la Sra. Neus Fábregas Santana, Regidora Delegada de Cooperació al Desenvolupament i Migrants, es reünix, prèvia convocatòria a este efecte, el Consell Local d'Immigració i Interculturalitat amb l'assistència dels següents representants:

Representants Grups Municipales:

GRUP COMPROMIS: Isabel Lozano Lazaro

GRUP CIUDADANOS: Amparo Pico Peris

GRUP SOCIALISTA: Sandra Paulina Cardona

Representant Generalitat Valenciana:

DRA. GRAL. INCLUSIÓ SOCIAL Margarita Oliver i Castello

Entitats de Ple Dret:

ACCEM: Arturo Borra López

ACP (Acción contra el Paro): Paula Latorre Alabau

ACSI (Asociación Cultural y Social Iberoamérica): M^a Luisa Martínez Carrasco en substitució de Salvador Jiménez Polo

AMIGOS MIRA: Álvaro Enrique Velásquez Pinzón

APIP-ACAM: Yolanda Tornero Rabadán

ASOCIACIÓN HISPANO-SIRIA CV: Abdallh Wasel

CÁRITAS DIOCESANA DE VALENCIA: Ana López Izquierdo

CASA CHILE: Fernando Llagaria Vázquez

CCOO-PV (CITE): Isabel Barrajon del Amo

CEAR (Comisión Española de Ayuda al Refugiado): Jaume Dura Tohus

COMUNIDAD ISLÁMICA DE VALENCIA: Mohammad Harouiz Kaborur

CRUZ ROJA: Rafael Prosper Pinazo

ASOC ENTREIGUALES: Mauricio Pinto

FEDACOD (Federación Entidades por el Codesarrollo y la Cooperación Internacional):
Lucy Polo Castillo

FORO ALTERNATIVO DE LA INMIGRACIÓN DEL PV: Papa Balla, Vicepresident.

FISAT (Fundación Iniciativa Solidaria Ángel Tomás): Andrés Martínez

FUNDACIÓN CEPAIM (Acción Integral con Inmigrantes): Gemma Miñarro Toledo

FUNDACIÓN PROYECTO SENIOR: M^a Teresa Carreres Gargallo

FUNDACIÓN SECRETARIADO GITANO: Ana Collados Castillo

JARIT: Roberto Bertasi Stell en substitució de Alexandra Gallego Caba

LA CASA GRANDE: Juan Miguel Gómez Doménech

MCI (Movimiento Contra la Intolerancia): Ángel Galán García

MESA D'ENTITATS DE SOLIDARITAT AMB ELS INMIGRANTS: Dolores Duato
Guinart

MPDL (Movimiento por la Paz, el Desarme y la Libertad): Elena Navarro Vilar

PLATAFORMA INTERCULTURAL ESPAÑA: Felix Ebanda Enjoh en substitució de
Eduardo Bejar Mendez

PSF (Psicólogas y Psicólogos sin Fronteras): Betty Roca Hubbauer

RESIDENCIA JUANA MARÍA (RR. Esclavas M^a Inmaculada): M^a Pilar García Albero

SJM (Servicio Jesuíta a Migrantes): Fernando Falomir Faus

TYRIUS (Asociación Provincial de Amas de Casa y Consumidores): Pilar Roig Año

UGT: Isabel López Atienza

VALENCIA ACOGE: Javier Moya

Entitats amb caràcter d'observadores:



YMCA: Ignacio Mollá Llin en substitució de Mary Isabel Antelo Viera

Assistixen com a personal tècnic: Felipe Alcala-Santaella Casanova, Cap de Servei de Cooperació al Desenvolupament i Migració i Gloria Cano Alcantarilla, del Servei de Cooperació.

Actuant com Secretari: Hilario Llavador Cisternes.

Excusa la seua assistència:

AESCO (América- España, Solidaridad y Cooperación): Andrés Mauricio Gaviria Álvarez.

PENDIENTE
DE APROBAR

1	RESULTAT: QUEDAR ASSABENTAT
ASSUMPTE: Presentació nova Regidora i Assessora i estructura actual del Servei de Cooperació al Desenvolupament i Migració.	

Pren la paraula la Regidora Neus Fábregas Santana que es presenta i s'ofereix per al que necessiten, per a seguir avançant en la defensa dels drets dels migrants i que aquesta ciutat siga una unitat de convivència digna. Perquè se seguisca treballant en comú.

Informa que és un Ple extraordinari i que tot allò que s'ha treballat en la Comissió Permanent, es tractarà en el pròxim Consell.

Explica la reestructuració de competències que es realitzen en el Grup Polític en canviar les persones que porten cada tema. L'equip tècnic està treballant de gom a gom i en el pròxim Ple Ordinari es portaran els temes que s'hagen treballat i les línies que s'estan portant.

2	RESULTAT: APROVAT
ASSUMPTE: Aprovació, si és el cas, de l'acta de la Sessió anterior de data 10 de maig de 2017.	

Pregunta la Presidenta si algun membre del Consell ha de formular alguna observació a l'acta de la sessió del dia 10 de maig de 2017, prèviament distribuïda amb la convocatòria. No havent-hi cap observació, va quedar aprovada per unanimitat, d'acord amb allò que s'ha prescrit en l'article 91 del ROF.

Sandra Paulina Cardona, representant del Grup Municipal Socialista, indica que es va sol·licitar el 16 d'agost en el registre pel Grup Socialista una reunió per a tractar el tema de Camerun i no s'ha contestat.

La Presidenta comunica que no li ha arribat la sol·licitud i que s'informarà sobre on ha pogut quedar aquesta sol·licitud però que, de totes maneres es tractarà aqueix tema específicament en el punt cinqué de l'ordre del dia.

3	RESULTAT: QUEDAR ASSABENTAT
ASSUMPTE: Informació sobre el procés de diagnòstic i elaboració del Pla de Migracions.	

La Presidenta cedeix la paraula a Felipe Alcalá-Santaella Casanova, Cap del Servei de Cooperació al Desenvolupament i Migració, perquè informe sobre el Pla de Migracions.

Felipe Alcalá comunica que aprofiten aquest Ple per a informar sobre el procés que s'està portant per a l'elaboració del Pla de Migracions i que s'ha enviat aquest mateix matí per correu electrònic a tots els membres del Ple l'explicació del treball realitzat a aquest efecte. A tals efectes informa que:

"Amb data 28 de juliol es van manar per correu electrònic cartes d'invitació l'IVIE, a GFK i al Departament de Sociologia i Antropologia Social de la Universitat de València (que s'adjunten), per a la realització d'un Estudi-Diagnòstic sobre la situació de la població immigrada

en la ciutat, amb l'ànim de comptar amb elements d'anàlisi de cara a l'elaboració posterior d'un Pla Director d'Integració i Convivència per als anys 2018-2022, encara que el nom ja es decidirà en aquest Ple.

Acabat el termini de recepció de propostes el passat 5 de setembre, s'ha procedit a la valoració de l'única oferta presentada. Aquesta valoració ha sigut positiva, considerant que es compleixen íntegrament els elements i condicions requerides en la carta d'invitació, per la qual cosa és procedent elevar la proposta tècnica de contractació a l'òrgan corporatiu corresponent.

El disseny i guió de la proposta presentada estableix dues fases de desenvolupament. La primera, centrada en l'Estudi-diagnòstic s'estructura en dimensions i eixos transversals d'anàlisi. La segona, centrada en l'elaboració del Pla Director s'estructura en objectius estratègics, àrees d'intervenció i accions per a la seua consecució.

La metodologia de la recerca es basa en una combinació de mètodes quantitius (bàsicament explotació estadística i sistematització de dades secundàries) i qualitius (entrevistes, grups de discussió i grups nominals), i s'emmarca en un procés participatiu.

Aquesta perspectiva de procés participatiu es plasma en la consideració de tots els actors implicats (persones immigrants, administració i societat de recepció) i en la seua participació, amb fórmules diverses, en les dues fases de la recerca.

En la primera fase, en l'Estudi-diagnòstic sobre la situació de la immigració, el procés es concreta en l'àmbit metodològic en la realització d'entrevistes individuals (informants clau), entrevistes grupals (associacions d'immigrants; associacions proimmigrants; tècnics municipals; gestors), grups de discussió (amb veïnat autòcton i immigrant) i grups nominals (associacions d'immigrants i proimmigrants, tècnics i gestors). Aquesta fase, per import de 10.000€€, serà amb càrrec al Pressupost de 2017.

Els objectius estan molt clars, que s'incloguera una anàlisi descriptiva bàsica del fenomen migratori de la ciutat, inclòs un estudi de la situació de les persones en risc d'exclusió i aquelles sol·licitants d'asil i refugi. El que es pretén és conèixer els processos evolutius que marquen els eixos d'inclusió i exclusió de la població immigrada en la ciutat. Es va demanar que es fera per àrees d'intervenció, tenint en compte els diferents àmbits d'actuació: educació, sanitat, serveis socials, etc.; per ubicació territorial, per nacionalitat, per edat, per gènere, etc."

Es va demanar també que es proporcionara en aquest diagnòstic conclusions i criteris d'orientació en un informe final que exposara aqueixos criteris i propostes per a l'elaboració del Pla.

En la segona fase, dedicada al debat i elaboració del Pla Director, la participació dels actors és bàsica, particularment immigrants i les seues associacions, tècnics i gestors municipals i teixit associatiu proimmigrant de la ciutat. Sobre la base de l'informe final de la fase de diagnòstic, així com d'altres materials (experiències d'altres ciutats, bones pràctiques) es tracta de conformar un procés d'anàlisi i debat del diagnòstic, selecció de línies estratègiques i elaboració del Pla Director. Aquesta fase, per un import de 10.000 €, serà amb càrrec al Pressupost de 2018.

El que es pretén en aquesta segona fase, a partir de les conclusions, orientacions i propostes derivades de l'estudi diagnòstic, completar el procés metodològic iniciat en la primera fase.

Fonamentalment hem insistit en la petició en què, d'una banda es combinaren mètodes quantitativs i mètodes qualitativs en la metodologia de treball i, sobretot, que es marcara aquesta metodologia en un procés participatiu en el qual es tinguera en compte a tots els actors implicats en el procés citats abans (migrants, administració i societat receptora), abordant des de diferents fórmules aquest procés participatiu. En principi, com a tècniques en la primera fase ja se'ns ha contestat que així és i que les tècniques que és utilitzaran seran molt diferenciades.

En aquesta segona fase, dedicada a l'elaboració del Pla ja pròpiament aquesta, serà encara més determinant la participació de tots els agents citats.

Sobre la base de l'informe final que se'ns lliurarà a final d'any tractarem de conformar un procés d'anàlisi i debat d'aqueix diagnòstic previ, la selecció de línies estratègiques, l'elaboració del Pla en definitiva.

En l'àmbit metodològic açò es concreta en la realització de grups nominals (associacions d'immigrants i proimmigrants membres del Consell Local d'Immigració i Interculturalitat), entrevistes grupals (tècnics i gestors), així com algunes entrevistes a informants clau, línia similar a l'empleada en la primera fase.

La idea és que el Pla estiga finalitzat el 30 d'abril de 2018, data que es va proposar en la carta d'invitació i a la qual s'han compromés.

Fernando Falomir Faus, representant del Servicio Jesuíta a Migrantes, pregunta quin de les tres entitats a les quals s'ha enviat la carta, ha presentat la proposta. Felipe Alcalá contesta que, com vulga que encara no s'ha presentat la proposta a l'òrgan que correspon adjudicar, encara no ha de respondre a aquesta qüestió.

Javier Moya, representant de València Acoge, planteja dues qüestions; una si el Pla Director en què aquest grup està treballant serà conegut pel Consell i saber els temps per a fer propostes, ampliacions, modificacions, etcètera, i si aqueixes propostes seran tingudes en compte i en una altra em sembla molt bé que s'haja plantejat des del principi una metodologia participativa, però açò que has comentat de les entrevistes a subjectes solts o a algunes organitzacions, en fi, llançar la preocupació que el mètode per a la participació siguen unes entrevistes aïllades sense tenir en compte el teixit social. Felipe Alcalá contesta que el procés participatiu està fonamentat en el Consell Local de Participació, les associacions que esteu ací, aparte també els tècnics i gestors. Que estiguera tot fonamentat, va ser una exigència des del principi, tant les entrevistes individuals a informants clau, com les entrevistes grupals a grups nominals. Estem parlant sempre d'actors fonamentals i no uns altres més externs, estem parlant del Consell Local d'Immigració i Interculturalitat. Les entrevistes seran a les associacions que esteu en el Consell, en açò es va quedar. De totes maneres, en la memòria que se'ns va presentar i que hem valorat està perfectament desglossat.

Javier Moya insisteix que quan coneixerem el resultat d'eixe primer treball i quins són els terminis previstos per a presentar propostes, etc. Felipe Alcalá li respon que encara no s'ha pensat com fer açò, però el treball que es faça, a través de la Regidora es retornarà al Consell.

La Presidenta informa que s'ha pensat en terminis macro, volem un diagnòstic abans de final d'any i volem tenir un Pla abans de juliol de 2018. En eixos terminis grans falten les entrevistes encara que açò tindrà a veure amb la disponibilitat. El pla haurà de fer-se amb l'esforç de totes les associacions, la disponibilitat, la rapidesa. El complex del tema marcarà els temps, tant de la Comissió Permanent com els nostres.

Felipe Alcalá afig que, ja en este trimestre, en el moment en què s'aprove la proposta presentada, àdhuc sense reunions del Consell s'estarà informat, en la mesura en què l'estudi diagnòstic, en esta primera fase, la participació dels actors és bàsica per a detectar les problemàtiques, els factors rellevants en la situació de la immigració en la ciutat. Açò es concretarà en l'àmbit metodològic a posar-se en contacte amb tots vosaltres, tant per a les entrevistes individuals com per a les grupals, tant als immigrants com als proimmigrants, com als grups de discussió. Hi haurà una informació, esperem que el més fluïda possible perquè sereu participants, ja en esta primera fase de diagnòstic.

Sandra Paulina Cardona, representant del Grup Socialista, demana, al fil del treballat ja amb el Regidor anterior, el Sr. Jaramillo, que ens indica una manca en el coneixement de la política local, que es realitze un curs de formació, referent a açò, al Consell sobre política local i que hauria de ser previ a la formalització del Pla, ja que ajudaria a assentar amb major coherència i fortalesa la política pública que es vulga treballar durant eixos quatre anys en el Pla Rector. És problemàtic traslladar una política que és estatal a l'àmbit local, és molt difícil encaixar molts temes en el local. Seria important tenir eixe coneixement previ a l'hora de les entrevistes o de presentar propostes per al Pla Rector.

La Presidenta diu que, "al fil del qual s'està tractant, s'ha reunit amb la Cònsol de Bolívia, i efectivament es té un gran desconeixement, en l'àmbit general, de la política local en competències de migració i altres temes, de com funciona un ajuntament. Li sembla una bona idea que caldria traslladar al grup de treball de drets i generar una jornada amb el format que es decidisca en el grup i es coordine amb l'equip tècnic de la Regidoria perquè es veja si fa mancada coordinar-se també amb alguna altra Regidoria."

Es presenta Betty Roca Hubbauer, representant de Psicólogas y Psicólogos sin Fronteras, i manifesta que "respecte de la participació que s'ha esmentat, els sembla important sobre els grups de treball, incloure al teixit associatiu autòcton, seria interessant incloure també a part de la societat civil, a través de falles, associacions de veïns, en els quals les associacions de migrants també haurien d'estar participant, ja que la participació actual és molt minoritària. No sé si s'haurà inclòs ja en els eixos estratègics per a aprofitar el grup de participació que si ho hem pensat". Felipe Alcalá li contesta que "efectivament, a més del treball que ha eixit dels grups sectorials, estem en el moment de poder incorporar amb el grup de treball que va a fer açò, determinades propostes. Hi ha bona disposició, més enllà que també s'han previst grups de discussió o grups nominals amb veïnat autòcton i veïnat migrat. Però efectivament ara és el moment d'incorporar alguna cosa a la proposta que es faça".

Arturo Borra López, representant d'ACCEM, pregunta: "si en esta recerca es reprenen els prediagnòstics, bastant focalitzats, dels grups de treball, perquè efectivament en la Comissió Permanent hi ha tres grups en els quals s'ha discutit bastant sobre les problemàtiques que afecten el col·lectiu de migrats i refugiats com una font més per a contrastar". Felipe Alcalá contesta que "efectivament es passaran al grup de treball que s'encarregarà del Pla".

4	RESULTAT: QUEDAR ASSABENTAT
ASSUMPTE: Informació sobre el projecte de foment de diversitat cultural Dia d'Amèrica (22 d'octubre). Proposta per València Acoge	

La Presidenta explica que es tracta el projecte del grup de treball sobre la diversitat cultural, del dia d'Amèrica el 22 d'octubre. La proposta és de València Acull, però l'explica Jesús Yévenes González, del Servei d'Immigració.

Jesús Yévenes González, explica que "en absència d'Àngela Nzambi que és la impulsora i coordina eixe grup de treball de promoció de diversitat cultural, informa ell, seguint l'ordre de les preguntes que vol realitzar eixe grup al Consell.

En primer lloc, es pregunta si hi ha partida econòmica destinada per a esta activitat, estem parlant del 22 d'octubre dia d'Amèrica. Assenyala que "no hi ha una partida específica per a eixe tema, hi ha una partida destinada a contractes que té import suficient per a atendre la despesa de l'activitat d'eixe dia".

En segon lloc es pregunta si està constituït el grup de treball que dissenya esta jornada i afegit que "la resposta és que encara no, perquè respon a un procés participatiu que pas a explicar-vos: esta és una de les accions que s'ha donat a si mateix este grup de treball de diversitat cultural per a impulsar-la i desenvolupar-la, ja que les activitats que s'ha realitzat en edicions anteriors (21 de juny) és el tipus d'activitats amb analogia més propera al dia d'Àfrica. Just després es va realitzar una conferència i es va fer una avaluació per part de la comissió del que s'havia realitzat el dia d'Àfrica i es va acordar la realització d'un Projecte marc d'este tipus de celebracions. Eixe document preliminar es va proporcionar el 28 de juliol i es va remetre al conjunt de membres del grup de treball de promoció de la diversitat cultural perquè es realitzaren les aportacions al mateix i posteriorment s'ha remès el 7 de setembre aprofitant la Convocatòria del passat dijous dia 14 del grup de treball. En eixa reunió es va aprovar el text marc, i el 15 es va convocar la següent reunió que serà el pròxim dia 21 a les 10 i mitjana en el CAI, en la qual es fa la primera reunió general, seguint el protocol ja establert, del dia d'Amèrica, en la qual es fa una invitació massiva a tots els contactes que tenim en el Servei, d'associacions d'origen llatinoamericà. Aprofitem per a recordar a tots els presents que compliu estes condicions i ja haureu rebut la convocatòria, que esteu avisats i que és important assistir perquè d'allí ha d'eixir un grup de treball que serà la Comissió Organitzadora. A partir d'ací, amb molta urgència, haurem de generar unes activitats, un expedient administratiu corresponent per a la despesa, amb molta rapidesa i que serà la primera vegada que es faça. Eixe és el motiu pel qual en el Servei no dissenyem les activitats que es realitzen i, per tant, no es pot realitzar encara".

"Se'ns pregunta també si existeix alguna proposta específica per part d'alguna entitat per a este dia. És evident que no, açò respon precisament al procés participatiu de despús-demà que es dirà que propostes hi ha. El que sí que existeix és la nostra petició que siga un programa

d'activitats realitzable i que es propose amb urgència per a poder difondre-ho i comunicar-ho amb temps. L'única cosa que hem pogut avançar és la prereserva d'algun espai, de moment, el mateix espai que es va utilitzar el dia d'Àfrica, en el Jardí de Vivers i tenim també la intenció de reservar un espai tancat però de moment no ha pogut ser, estem en açò.

Finalment, s'ha preguntat si esta jornada es realitzarà el 22 d'octubre i si, eixa és la nostra intenció, tenint en compte que treballem amb els terminis molt ajustats".

Fernando Llagaria Vázquez, representant de Casa Xile, pregunta "si, en relació amb el que serà la festa d'Amèrica volen plantejar a la consideració del Consell que enguany, el 4 d'octubre, es compleix el centenari del naixement de Violeta Parra i ens agradaria que hi haguera alguna activitat en relació a este fet tan significatiu, no solament per als xilens, sinó també per a la resta del món. De fet, s'estan realitzant moltes activitats ja en relació a este fet en molts països del món, per açò ens agradaria que, o bé eixe dia o algun al voltant d'eixa data es poguera organitzar algun esdeveniment per a commemorar el centenari"

Jesús Yévenes contesta que "és una proposta que es pot incorporar, podem parlar-ho en la sessió del dijous. És difícil arribar a una activitat que supose una despesa pel que suposa generar un expedient administratiu, els seus terminis, etcètera, però es pot tenir en compte i el millor seria proposar-ho en la reunió de la comissió de treball de promoció de diversitat cultural que va ser la que va determinar quines van ser les dates de l'any i si es reconsidera, esta data s'afig i després s'eleva a la Comissió Permanent i al Ple del Consell".

La Presidenta demana que, en la mesura del possible, s'intente agilitar el màxim possible les propostes perquè l'equip tècnic pugua treballar amb temps.

Javier Moya, representant de València Acoge, pregunta "si la convocatòria s'ha manat a tots els membres del Consell". Jesús Yévenes li contesta que "no, que la labor del Consell i de la Comissió de treball finalitza en l'elaboració del projecte marc, quines celebracions són les apropiades i quin itinerari se segueix amb elles. Els implicats des de la primera reunió general i en este cas la cultura que es pretén festejar, en este cas els americans, són els implicats, igual que en el cas del dia d'Àfrica van ser els africans els citats al tema".

La Presidenta continua afirmant que el nom va eixir del Grup de treball: "que l'equip tècnic li va explicar que ho havien decidit ells, així que eixe és el nom".

5	RESULTAT: APROVAT
ASSUMPTE: Cas Centre Cultural de Camerun a l'agost. Proposta pel Foro Alternativo	

Pren la paraula Papa Balla, Vicepresident del Consell i representant de Fòrum Alternatiu de la Immigració del PV, que dóna la benvinguda a la Presidenta Neus Fábregas "de la qual tots coneixem la trajectòria que té dins dels moviments socials, acompanyada de Mireia, la seua assessora i afirma que es poden sentir tots recolzats pel que serà la gestió de la Regidoria de Cooperació i Desenvolupament i Migració. Dir respecte del Pla Marc citat per Felipe Alcalá que serà un instrument molt important per a saber quines són les necessitats dins de les polítiques migratòries i finalment dir que tenir a la nostra disposició tècnics com Felipe Alcalá o Pere Climent és molt important a l'hora de valorar la qualitat de les propostes o els treballs realitzats

pel que fa a les polítiques migratòries. Finalment, afegir que, des del passat 8 d'agost, a València estem molt preocupats per la convivència en la ciutat de València, ja que es va viure una actuació que considerem desproporcionada per part de la Policia local sobre una dona desarmada. La pregunta, volem fer-la sabent que sobre este tema hi ha moltes coses que estan baix secret de sumari però volem tenir alguna resposta sobre on s'està en este moment en este cas perquè considerem que la Policia local que depèn de l'Ajuntament de València ha fet una actuació que considerem desproporcionada. Per tant, des de Fòrum Alternatiu i altres associacions preguntem a la Regidoria si ens pot donar explicacions sobre el cas del Centre Cultural de Camerun el 8 d'agost".

La Presidenta explica que "el 8 d'agost ella estava fora, a milers de quilòmetres, però les persones que estaven treballant a València en Comú es van posar en contacte amb la família i es van donar unes mínimes declaracions molt condicionades perquè faltava moltíssima informació. Gens més tornar, l'última setmana d'agost vaig començar a recaptar informació sobre el tema, cosa que seguisc fent. M'he reunit amb la Regidora de Policia, amb els portaveus, amb l'Alcalde, amb els sindicats que també van enviar un comunicat, amb la família, amb totes les parts implicades en l'assumpte. També hem parlat amb el Servei d'Activitats, ja que existia una Ordre de Cessament d'Activitat, hem tingut accés a l'expedient, ens falta alguna informació, també ens falta alguna informació de Policia. El cas està en la nostra taula quasi diàriament, ja que no es pot fer tot en un dia i les reunions cal fer-les unes darrere d'unes altres. D'una banda seguim recaptant informació, d'altra banda hi ha un procés judicial, ja que hi ha tres denúncies que tampoc sabem quan es podran resoldre, ja que açò depèn de Fiscalia i no de l'Ajuntament i en eixe punt estem. Des del primer moment, en reunir-se amb la família, des del Servei que es van coordinar ràpidament amb el Servei Jesuïta a Migrants perquè pogueren acompanyar-los psicològicament, cosa que em consta s'està realitzant, de fet s'està atenent als tres, ella, ell i el xiquet amb teràpia individual i familiar que era el que més preocupava esta Regidoria, que estigueren atesos. D'altra banda, ja dic que el procés judicial segueix el seu llit i estem en procés de recaptar informació dels meus socis de govern. Des de la Regidoria estem fent en els terminis que disposem tot el possible. Sé que no es cobrixen totes les expectatives però estem intentant cobrir tots els passos en el menor temps possible".

Pregunta Papa Balla als altres membres del Consell si tenen alguna pregunta i demana la paraula Felix Ebanda Enjoh, representant de la Plataforma Intercultural de València i President de Casa Camerun a València, "en primer lloc dona les gràcies a la Presidenta i al Consell Local d'Immigració per portar-nos ací, però afirma que personalment està molt trista, que els africans a València són un col·lectiu minoritari i vulnerable". Continua dient que "Són un col·lectiu que no tenen gens, un col·lectiu limitat. A qualsevol porta que puga tocar qualsevol, nosaltres ho hem de fer un munt de vegades. El tema que ens ocupa va eixir als mitjans de comunicació però Centre Cultural de Camerun té 144 denúncies. La dona agredida no és camerunesa, és de Guinea Equatorial però la informació que va eixir de l'Ajuntament és que el matrimoni era problemàtic, que tots són camerunesos. Si açò li haguera passat a una persona d'una altra raça, haguera passat alguna cosa diferent. La policia actua segons li diuen i hi ha policia molt professional en el seu treball però alguns d'ells són molt radicals i racistes. Ho dic perquè jo personalment ho he viscut en esta ciutat. Jo porte vivint ací quasi vint anys i el que ha passat a eixe matrimoni no és un cas aïllat, és un de més, però ha tingut la sort d'eixir en els mitjans. Des que va passar seguim tenint molts problemes els africans, els que aparquen els cotxes, ens lleven els telèfons, els diners, ningú pot fer res perquè som africans i negres. Nosaltres ens sentim valencians de color, jo

personalment ho sent, vaig venir molt jove a València i ens preguntem per què ens maltracten així? Treballem ací, paguem els impostos ací, però no tenim cap dret. Volem que l'Ajuntament ens prenga en compte, que som minoritaris però no som ximpls, sabem el que volem i no som problemàtics. Els problemes que ha tingut el Centre Cultural de Camerun, sent jo el seu President, els hem tingut en plenes falles que ve la policia i ens multa. En intentar regularitzar la seua situació i tenir eixos antecedents té moltíssims problemes, tenim moltes barreres per a açò. El mateix està passant amb les associacions africanes, hi ha vint associacions africanes en la ciutat de València i quantes d'elles s'han registrat o a quantes s'ha subvencionat? Un u per mil? Insignificant. I açò no li dol a ningú més que a nosaltres. Per açò, demanem a l'Ajuntament que sàpia que estem en una situació en la qual no sabem qui ens pot solucionar els problemes. L'Ajuntament diu que la policia ha actuat bé, però no creiem que quatre o cinc policies siguen precisos per a immobilitzar a una pobra dona que no està armada ni és una terrorista ni gens. No volen més que viure com qualsevol altra persona, sense multes diàries, jo mateix he rebut 8 multes en l'associació que acabem de crear, pel fet de parlar fort. Efectivament si, parlem molt fort, però açò no significa que barallem ni gens. Demanem parlar del tema amb la policia que va venir. Però necessitem un intermediari amb l'Ajuntament per a saber com ens comportem nosaltres, ja que si no, sempre tindrem el mateix problema. Malgrat l'odi que hi ha contra els africans ens hem acoblat a viure a Espanya. Per a acabar, informar que tot el que s'ha dit als mitjans de comunicació és fals, és mentida, la policia ha actuat molt mal i segueix actuant malament. Es queixa que fa amb prou faenes dos dies una dona policia li va llevar el telèfon i els diners a un xic en la platja. I ningú fa gens, no arriba als mitjans de comunicació. Demanem que des d'este Ajuntament es faça alguna cosa sobre este tema".

Intervé Roberto Bertassi, representant de Jarit, que "dóna la benvinguda a la regidora i a la seua assessora i vol transmetre'ls una informació que creu és bastant rellevant respecte a este tema de Camerun. Açò va ocórrer a l'agost, mes en què costa molt reunir a la gent. No obstant això, quaranta associacions i un col·lectiu bastant gran va acudir a esta cita. Cal prendre nota de l'apoderament que hi ha hagut per part dels immigrants, ja que hi ha hagut en ple agost dues reunions de més de quaranta associacions. AINSA va rebre una informació molt directa d'esta família en viu i en directe més el testimoniatge d'una periodista que va estar present, més els vídeos que es van gravar. Açò els va donar una percepció dels fets que no es van correspondre amb les posteriors respostes que van veure per part de l'Ajuntament. Es va dir que l'actuació de la policia havia sigut correcta, que els sindicats havien manifestat el mateix. Pel que fa al tema de la policia local i el racisme, no hi ha dubte que s'està fent un esforç enorme per conscienciar a la gent, fent cursos i tot este tipus de coses, i açò està molt bé però si no es té consciència que hi ha elements que trenquen esta dinàmica i que, per lliure, fan estes coses i que açò ocorre cada dia i no solament amb el col·lectiu africà, també amb el col·lectiu llatinoamericà, sabent que és un tema molt difícil d'abordar, cal considerar que açò no passa únicament per la conscienciació i altra. Com en tot col·lectiu hi ha elements indesitjables i és molt difícil moltes vegades identificar-los. A l'hora d'abordar este tema és convenient que sospesen este fet i que sàpien que és una de les inquietuds dels col·lectius immigrants, ja que estes actituds racistes no se solucionen amb cursets sinó amb recerques d'actituds racistes i irregulars".

Pren la paraula Javier Moya, representant de València Acoge, que opina que, "després de la intervenció de Felix Ebanda, la qual cosa és important és adonar-se que açò no es pot tractar com un cas aïllat. No n'hi ha prou amb un acostament personal al tema a través de la família. Ací hi ha un problema greu que es diu racisme i que està en les nostres institucions, en la policia i ho

sabem i no podem mirar per a un altre costat, hem de fer alguna cosa des de l'Ajuntament per a atallar este problema. Evidentment no és tot el cos policial, però sí que hi ha unes actituds que no s'estan evitant, no s'està fent gens per a açò. Es va manar a totes les associacions i també a l'Ajuntament una proposta de declaració en la qual s'establixen tres mesures d'actuació per a l'Ajuntament. Açò és molt important, perquè no és només el que va passar a l'agost, és un problema que es va repetint. Hi ha més casos judicialitzats, no podem mirar per a un altre costat i sobretot este Consell no pot mirar per a un altre costat. La proposta que es fa és que l'Ajuntament prenga una actitud proactiva contra el racisme institucional i que no es repetisquen declaracions encobridores de l'actuació de la policia, com les que es van fer. La Regidoria accepta la versió de la policia i la dona com a bona des del primer moment i el Sr. Alcalde també. Les declaracions que va fer la Regidoria d'Immigració van ser les adequades, en el sentit que no se sap i que s'investigarà l'assumpte, ens sembla greu però cal esbrinar tot el que es puga. Però donar per bona d'inici la versió de la policia des del principi no és presentable. Hem d'aprendre tots i des d'este Consell el que toca és fer una proposta amb unes mesures molt concretes i que es veja en este Consell si s'està d'acord o no a fer esta declaració de cara a prendre estes mesures per part de l'Ajuntament".

Pren la paraula Arturo Borra López, representant d'ACCEM que, a més de subscriure els punts referits, com a tècnic d'assistència a víctimes de discriminació, assenyala que "en primera persona he presenciat reiterades identificacions policials basades únicament en perfils ètnics, sense cap tipus de justificació raonable. Açò no és un cas aïllat. Interprete que el de Camerun és un símptoma d'un racisme persistent que travessa les institucions i la societat civil i, en este punt, a més dels tres punts plantejats en la proposta de declaració, també seria un moment pertinent per a preguntar-se si des dels òrgans institucionals s'està garantint en tota regla la possibilitat de denúncies cap a la policia sense conseqüències posteriors conegudes".

Pren la paraula Dolores Duato Guinat, representant de la Mesa d'Entitats de Solidaritat amb els Immigrants, que afirma que "no es pot generalitzar amb el tema de la policia però sí que sabem que en el cas de Camerun, policies concrets han comés un fet que no és correcte, amb demanar-li el carnet de sanitat i l'abús de poder de posar-se damunt de la dona 4 persones, són imatges que hem vist nosaltres, no ens ho han explicat. Per molts cursos que se'ls done a estos policies, hi ha policies que no canviaran, llevat que se'ls diga com a societat i com a polítics que estan fent alguna cosa incorrecta i castigar, no solament als immigrants sinó també als policies. Els immigrants no tenen per què anar pel carrer amb por, si no tenen papers quina culpa tenen amb el difícil que és tenir els papers ara. No podem ser solidaris amb els quals estan fora, si ací tenim el mateix problema. Els demanen papers, no tenen, denúncia, com a conseqüència ja no poden obtenir-los. És la cançó de l'enfadós. Sembla que és més còmode ser solidaris amb els quals estan lluny. Caldria obrir els ulls i veure als quals tenim al costat i veure què passa en el carrer a València. I si hi ha algun policia que se sobrepassa, ací en els nostres nassos, cal fer alguna cosa, no anar tapant i tapant. Les imatges valen més que mil paraules. Ho ha vist tothom, no ens han d'explicar gens. Vegem l'immigrant que porta en el CIE molt temps. Cal obrir els ulls".

Pren la paraula, Jaume Durá Thous, representant de CEAR, que ratifica les intervencions anteriors. Afeg que "caldría acostar-se al Jutjat de Guàrdia per a veure quantes denúncies a policies hi ha i quantes actuacions hi ha, o en les Entitats. Nosaltres mateixos tenim un cas de juny en el qual a un company africà, la policia li va trencar el braç i ho van insultar amb insults

racistes, cas que està en judici com molts altres. Hi ha dues línies, la política i la judicial. La línia política no pot esperar a la judicial, esta sabem la dificultat que hi ha en estos casos de poder acreditar-se. La policia és autoritat pública i és molt difícil contradir a l'autoritat pública que té un atestat, que té els testimoniatges de la resta de policies. És molt difícil acabar condemnant a un policia per un insult racista o per una agressió. És molt complicat. La línia dels tribunals està ací perquè sempre cal denunciar tots els fets, intentar personar-se i tirar para avance, però la línia política no ha d'esperar a la judicial perquè és lenta i perquè moltes vegades no és efectiva per la dificultat de la càrrega de la prova en estos casos. És per açò que s'està demanant, lògicament, una actuació política sobre este tema. No sé quin seria la més adequada, no crec que solucionem avui ací una qüestió que ve repetint-se des de fa molt temps, no és una qüestió actual. Per tant, crec que ambdues línies són compatibles, no cal escudar-se en la judicial per a no fer la política".

A continuació, es presenta Isabel López Atienza, representant d'UGT, que dóna la benvinguda a la nova Regidora en primer lloc. Assenyala que "parla per al·lusions, perquè s'ha esmentat als sindicats respecte d'este tema. Fer un aclariment i és que els sindicats, en el que a nosaltres concierneix i suposa que a CCOO també, no podem mai estar a favor del racisme venja d'on venja. Des del sindicat es lluita contra el racisme allà on estiga. El que no creiem és que una institució, com la Policia, siga racista. Ací no ens aneu a trobar, perquè com molt bé ha dit Lola Duato, no és la Policia la que pot ser racista, són les persones les que poden o no ser-ho. En el cas que hi haja policies racistes, des del sindicat no se'ls defensarà, però el nostre deure és defensar a la resta del conjunt policial que cal no és racista. No podem generalitzar d'eixa manera. Els sindicats, almenys UGT, no podem fer una declaració que tot ha estat correcte, hi ha una recerca en curs, quan esta acabe es valorarà com s'haja de valorar. El que no volem és que ens poseu ja la xapa perquè sí. No estem a favor del racisme i també demanem a l'Ajuntament i a les entitats que faça mancada per a tallar estes actuacions d'alguna manera i que cal prendre mesures per a açò i para açò nosaltres estarem ací per a ajudar i col·laborar en la mesura del possible. No poden donar-se estes situacions injustes per a qualsevol immigrant però no es pot generalitzar i dir que tota la policia és racista".

Finalitza les intervencions en este punt Papa Balla, Vicepresident del Consell, assenyalant que "vol ressaltar el que és la declaració escrita que s'ha passat a la resta de membres del Ple del Consell perquè es pugua votar pel Ple i es pugua comunicar a la Premsa".

La Presidenta agraiïx les aportacions de tots els que han intervingut i diu que "en l'equip de govern no hi ha diferents veus, ella comenta que desconeix el de les denúncies, ella va visitar a la família el divendres anterior. La sol·licitud de reunió no m'ha arribat perquè es va manar al Consell no a la Regidoria. Sabeu que fa molts anys que duc en el sector i que a voltes hi ha actuacions policials puntuals que generen molt soroll però no significa que tot el col·lectiu tinga actituds racistes. Cal combatre açò i m'alegra escoltar a Isabel López. Esta Regidoria es compromet a intentar recaptar tota la informació que és important per a poder dir després. S'està treballant en línies de formació a tots els nivells, no solament a la policia, ja que hi ha molta gent que també ho requerix en la societat en general, amb altres Regidories. Estem prioritzant este tema. El Consell és el sobirà i el que decidix què fer. No és fàcil el que estem fent i jo preferiria fer-ho en un lloc més còmode per a tractar-ho. Per a mi estar ací a dalt i vosaltres ací enfronte no em resulta gens còmode. Per este cas seguisc treballant i recaptant informació. Però cal tenir totes les dades per a poder actuar.

Sotmet a votació del Ple la Declaració Institucional del Consell llegida pel Sr. Arturo Borra López, d'ACCEM, resultant aprovada, per unanimitat, en els següents termes:

"DECLARACIÓ INSTITUCIONAL DEL CONSELL LOCAL D'IMMIGRACIÓ I INTERCULTURALITAT DE LA CIUTAT DE VALÈNCIA

A l'espera de la recerca interna en curs entorn de les actuacions policials recents relacionades amb l'Associació Cultural de Camerun a València, el Consell Local d'Immigració i Interculturalitat manifesta la seua preocupació davant la persistència de pràctiques policials discriminatòries basades en motius ètnics o d'origen. Davant esta situació, el present Consell decidix:

1. Fer una crida a l'Ajuntament, a l'efecte de lluitar de forma més proactiva contra qualsevol pràctica policial discriminatòria, adoptant totes les mesures pertinents per a tal fi, incloent-hi la identificació i sanció efectiva dels responsables de semblants pràctiques.

2. Realitzar una formació policial exhaustiva, destinada a tots els cossos i forces de seguretat locals en matèria de diversitat cultural, antiracisme i interculturalitat.

3. Treballar de forma més estreta amb els agents i entitats socials al moment d'emetre posicionaments públics per part de les autoritats municipals, especialment al moment de contrastar diferents versions sobre possibles fets discriminatoris."

La Presidenta es compromet a fer arribar la Proposta a les instàncies corresponents.

PRECS I PREGUNTES

Maurici Pinto, representant d'Entreiguals, sol·licita a Jesús i Felipe la reexpedició de la informació per a la reunió del dijous 21 en el CAI a les 10.30 h, perquè "a alguns no ens ha arribat. A més, com és en precs, amb tot el que es va parlar al voltant del tema del racisme, hem vist amb satisfacció el pacte que s'ha signat contra la violència de gènere, pacte institucional en el qual participen les entitats, un teixit important que segueix este tema. Potser s'ha sembrat la llavor de caminar cap a un futur no gaire llunyà perquè es pugua treballar a través de les Comissions, de les Entitats, de les Plataformes, de la Institució, a la recerca d'un Pacte pioner contra el racisme i la xenofòbia en la ciutat de València, en la mateixa línia que l'altre".

La Sra. Presidenta presenta a la seua assessora, Mireia Biosca Ordaz, i informa d'on està situada la seua delegació. També, afeg que és regidora de Participació i de Transparència i considera a més que "és una gran oportunitat tenir també la competència de participació perquè açò ens pot ajudar en les associacions que no hi ha molta participació crec que ací podríem generar molts ponts amb les Juntes de Districte o amb aquells òrgans descentralitzats que tenim des de l'Ajuntament i com la població migrant pot estar ací. I explicar-vos que des de Participació estem actualitzant el Registre d'Entitats que, encara que per llei cada any s'ha d'actualitzar les

dades de les associacions, açò no ocorre, i d'altra banda l'Ajuntament té des de fa molt temps un treball d'actualització del Registre d'Associacions. En este, s'han d'actualitzar cada any les dades de les mateixes i, atés que és un procés lent i desmanegat, s'està veient com agilitar-ho.

D'altra banda, explicar-vos que demà és el debat de l'estat de la ciutat, en el qual hi haurà representació dels Consells d'Immigració i Cooperació. Podeu seguir-ho en la web i també podeu venir a veure-ho, encara que ja sé que és una mica difícil en avisar-ho amb poc temps. És un debat que es va iniciar amb el nou equip de govern, ja que amb l'anterior només es va fer fa molts anys i hem volgut recuperar-ho per a fer una reflexió.

I, finalment, jo sé que este espai és més pràctic a l'hora dels mitjans tecnològics, però al meu no em resulta còmode i sol·licite que, si vosaltres voleu, cerquem un espai més còmode per a poder generar un altre tipus d'interacció i comunicació".

Javier Moya, representante de València Acoge, demana la paraula per a efectuar una pregunta respecte de la convocatòria del pròxim ple que, imagina, serà Ordinari i entén que haurà de ser dins dels pròxims mesos, ja que, segons dicta el Reglament, s'ha de convocar cada sis mesos com a mínim. La Presidenta contesta que, "efectivament està previst convocar en eixes dates per a poder presentar el treball realitzat pels grups. De fet, d'ací a llavors hi haurà més coses per a portar al Ple".

Demana la paraula Sandra Paulina Cardona, representant del Grup Socialista, que diu que "van fer al Regidor anterior, Roberto Jaramillo, la proposta que en l'últim Ple de l'Ajuntament, com el 18 de desembre és el dia de l'immigrant, es poguera estar en el dit Ple i Papa Balla, com el nostre representant, poguera parlar en el mateix i llegir un manifest sobre este tema. Pregunte, per allò dels temps administratius, si açò es manté". La Presidenta diu que no ho sabia, però que es manté. Puntualitza que, "per a poder intervenir en un Ple és necessari que el punt estiga en l'Ordre del Dia. Les entitats que vulguen intervenir han d'ajuntar-se en el grup de treball per a preparar una Declaració Institucional sobre la celebració d'eixe dia per al dia del Ple, que no sé si serà el 18 de desembre. Jo em compromet a parlar amb els altres grups sobre este tema per a realitzar esta Declaració Institucional conjuntament i, si designeu a Papa Balla com a Vicepresident del Fòrum, que siga ell el que faça la declaració".

Finalitza la Presidenta donant les gràcies per assistir a tots els presents.

I no havent-hi més assumptes per a tractar, s'alça la sessió sent les divuit hores i cinquanta-cinc minuts, estenent-se la present Acta, que signa amb mi la Presidència, de tot la qual cosa com a secretari certifique.